
برخي باشگاه هاي 
سعيد احمديان

     گزارش
ليگ برتري براي 
حف�ظ آمادگ�ي 
بازيکنان ش�ان در روزهاي کرونايي، تمرينات 
جالب توجه�ي مانند اس�تفاده از جي پي اس، 
تجهيزات کنت�رل از راه دور اصلاح تمرينات، 
ارتب�اط آنلاين بازيک�ن و مربي يا اس�تفاده از 
اپليکيش تمريني بايرن مونيخ را انجام مي دهند. 
روزگار کرونا براي فوتبال باشگاهي کشورمان هم 
اجبارهاي خاص خودش را دارد، اجبارهايي که تا 
دو، سه ماه پيش کمتر کسي در خيالش هم آن را 
تصور مي کرد. حالا اما با شيوع ويروس کرونا نزديک 
به دو ماه است که ليگ برتر فوتبال تعطيل شده و از 
جمعه هشتم اسفند ماه که سوت پايان بازي پارس 
جنوبي جم و تراکتور زده شد، استاديوم هاي فوتبال 
کشورمان مانند بيشتر دنيا سوت و کور شده است. 
خانه نش��يني کرونايي سبب نش��ده مربيان ليگ 
برتري دست روي دست بگذارند، چراکه مي دانند 
دير يا زود بايد تيم ش��ان را با ش��روع دوباره ليگ 
به زمين بفرس��تند و هر کدام به طريقي آمادگي 
بازيکنان ش��ان را زير نظر دارند و چک مي کنند تا 
خانه نشيني، تيم را حداقل از آمادگي جسماني دور 
نکند. همين است که امروز بازيکنان و مربيان پاي 
ثابت تمرينات آنلاين هس��تند تا در شروع دوباره 
ليگ برتر از تيم هاي ديگر عقب نمانند و کيلوهاي 

اضافي بازيکنان دغدغه شان نباشد. 
   از مونيخ تا قائمشهر

نس��اجي يکي از باش��گاه های ليگ برتري است 

که ب��راي تمرينات آنلاي��ن از روش بايرن مونيخ 
استفاده مي کند و به نظر مي رسد محمود فکري 
که جانشين رضا مهاجري شده است، برنامه هاي 
زيادي براي تيمش در 9 ب��ازي باقي مانده ليگ 
دارد. سايت باشگاه نساجي درباره اين تمرينات 
نوشته است، بازيکنان و اعضای کادر فنی نساجی 
مازندران با اس��تفاده از برنامه سايبری به  صورت 
وبينار هر روز رأس س��اعتی مش��خص همزمان 
تمرينات خود را شروع کرده و زير نظر کادر فنی 
به مدت 9۰ دقيقه پيگي��ری می کنند. اين متد 
تمرينی که برگرفته از باشگاه بايرن مونيخ است 
در اين روزه��ای کرونايی توس��ط اعضای کادر 
فنی باشگاه نساجی در حال پيگيری است و آنها 
برنامه های خود را برای آماده نگه داشتن بازيکنان 

خود با اين متد جديد دنبال می کنند.
وحيد فاضلی، دستيار محمود فکری در اين رابطه 
توضيح بيشتري داده است: »متأسفانه اين روزها 
همه کشورها درگير اين ويروس مهلک شده اند و 
باشگاه های فوتبال نيز از اين قاعده مستثنا نيستند. 
ما مطالعاتی انجام داديم و بررسی کرديم تا در اين 
وضعيت تعطيلی اجباری تمرين��ات تيم ها، بدن 
بچه ها را آماده نگه داريم و در اين ميان برنامه باشگاه 
بايرن مونيخ به  نظر کامل تر آمد. البته بايرن مونيخ از 
اپليکيشنی استفاده می کند که بهره گيری از آن در 
کشورمان با دشواری هايی همراه بود، اما بالاخره به 
زحمت توانستيم برنامه مشابهی طراحی کنيم و اين 
تمرينات با مشارکت و همراهی بازيکنان به خوبی در 

حال انجام است و اميدوارم که مفيد باشد.«

  برنامه سري سپاهاني ها
سپاهان هم براي اينکه از کورس قهرماني عقب نماند 
از ديگر تيم هايي است که با برنامه تمريني آنلاين 
خاصي که توسط باشگاه تهيه ش��ده، بازيکنانش 
تمرينات شان را در خانه پيگيري مي کنند. باشگاه 
سپاهان در ابتدای فصل نوزدهم طبق صلاح ديد امير 
قلعه نويی، سرمربی تيم خود دستگاه هايی خريداری 
کرده است که کادر فنی بتواند از طريق مانيتورينگ 
و کنت��رل از راه دور ش��اخص ها و اصلاح تمرينات 
بازيکن��ان را مورد ارزياب��ی قرار ده��د. همچنين 
بازيکنان سپاهان طبق برنامه مدون و شيوه تمرينی 
روز دنيا در خانه تمرين می کنن��د و تمرينات آنها 
از س��وی کادر فنی تيم نيز رصد می شود تا ميزان 

آماده سازی شان مشخص شود.
 البته مربيان اي��ن تيم مي گوين��د نمي خواهند 
راز تمرينات ش��ان را افش��ا کنند تا مبادا از سوي 
بقيه تيم ها کپي ش��ود. همين مخفي کاري است 
که سبب مي شود س��عيد الهويی، مربي سپاهان 
در گفت وگوي��ي که با خبرگزاري ميزان داش��ته 
درباره چگونگي تمرينات س��پاهان در ايام کرونا 
به توضيحات کلي بس��نده کند: »طرز اس��تفاده 
از اين تجهيزات ج��زو همان راز هايی اس��ت که 
نمی خواهم بيشتر درباره آن صحبت کنم. با اين 
روش و تجهيزات، ما بازيکنان را به صورت آفلاين 
و آنلاين رصد می کنيم و قلعه نويی هم همه چيز را 

مديريت می کند.«
  آبي ها از جي پي اس دل نمي کنند

اس��تقلالي ها هم که از زمان عليرضا منصوريان 

علاقه ويژه اي به استفاده از جي پي اس در تمرينات 
پيدا کرده اند، اي��ن روزها با آمدن فرهاد مجيدي 
نيز از جي پ��ي اس غافل نش��ده اند، به طوري که 
در ايام کرونايي و خانه نش��يني هم براي تمرين 
آنلاين، سرمربي استقلال از اين وسيله براي تست 
آمادگي شاگردانش استفاده مي کند. اول هفته با 
جدي شدن تمرينات از راه دور استقلال، دستگاه 
جي پي اس به خانه بازيکنان ارسال شده است و 
مجيدی که از دوبي شاگردانش را کنترل مي کند 
از آنها خواسته هر روز ميزان دوندگی مشخصی 
داشته  باشند تا اطلاعات بدنی بازيکنان از طريق 
آن استخراج و با آغاز تمرينات در چند روز نخست، 
برنامه های اختصاصی برای بازيکنان بر حس��ب 

آمادگی بدنی شان تدارک ديده شود.
  تمرين آنلاين نارنجي ها

يک��ي ديگ��ر از تيم هايي ک��ه تمرين��ات جالب 
توجهي در روزهاي کرونايي دارد، سايپاس��ت. 
طبق برنامه سرمربي سايپا براي حفظ آمادگي، 
بازيکنان همگ��ی ب��ا تماس تصوي��ری زير نظر 
ابراهيم صادقی و ديگر اعضای کادر فنی در خانه 
مشغول تمرين هستند و کادر فنی، تمرينی ۷۵ 
الی 9۰ دقيقه ای برای آنها در نظر گرفته و تمام 
حرکات بازيکنان را از طريق وسايل ارتباط جمعی 
به صورت آنلاين مورد بررس��ی ق��رار می دهد. 
صادقي در اين باره مي گويد: »به صورت آنلاين 
و در خانه هر س��ه، چه��ار بازيکن ب��ا يک مربی 
تمرينات خود را دنب��ال می کنند تا بتوانيم ۳۰، 

۴۰ درصد آماده بمانيم.«
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شيوا نوروزي

دنيا حيدري

تدوینآییننامه
ضامنکسبکرسیهایبینالمللینیست

اقدامات صورت گرفته توسط وزارت ورزش 
برای تدوين دس��تورالعمل نحوه حمايت 
از توس��عه ارتباطات بين الملل��ی و جايگاه 
نمايندگان اي��ران در مجام��ع بين المللی 
ورزش در حد نوشتن قوانين و مقررات روی 
کاغذ است، نه بيشتر. بايد بدانيم که با تهيه 
آيين نامه و اب��لاغ آن، ورزش ايران صاحب 
کرسی نمی شود. حضور هميشگی، ملاقات 
و ارتباطات دائم و استمرار فعاليت ها در بعد 
بين المللی از شاخصه های اصلی و تعيين کننده در تصدی کرسی است. بعضاً 
هستند افرادی که ويژگی های ذکر شده در آيين نامه را به طور کامل ندارند، 
اما به خاطر همين تعاملات بين المللی به صورت متوالی صاحب رأی در نهاد 
بين المللی متبوع خود می شوند. در واقع افراد شايسته برای تصدی کرسی 
بين المللی بايد حائز ويژگی های ش��اخص و لازم باشند. ورزش ايران بايد 
بداند تصدی پست و کرسی در کدام نهادهای بين المللی را جزو اولويت های 
خود در اجرای دستورالعمل تدوين ش��ده قرار دهد. ورود به هيئت رئيسه 
فدراسيون های جهانی در هر يک از رش��ته ها از اقدامات مؤثر خواهد بود، 
اما مهم تر از اين فدراس��يون ها، نهادهايی هس��تند که در سطح کلان تر 
تصميم گيرنده به حساب می آيند. کميته  بين المللی المپيک يکی از آنهاست 
که زمانی ايران در آن صاحب نماينده بود، اما سال هاست که اين فرصت از 
ورزش کشور گرفته شده است. شورای المپيک آس��يا)OCA( و دادگاه 
بين المللی حکميت ورزش)CAS( نهادهايی هستند که ايرانی ها در آنها 
پست دارند، اما لازم است از اين پست ها حمايت شود تا تقويت شوند و ارتقا 
يابند، نه اينکه به سرنوشت IOC برسيم. آژانس جهانی مبارزه با دوپينگ 
هم ديگر نهادی است که بايد برای تصدی کرسی در آن برنامه جدی داشته 
باشيم. اينگونه کرسی ها هستند که می توانند برای ورزش مثمرثمر باشند.

پرکردنورزشگاههاباماکتهواداران!
برگزاری ادامه مسابقات فوتبال بدون حضور تماشاگران باشگاه ها را به تکاپو 
انداخته است. درحالی که سايه کرونا بر جهان سنگينی می کند و تکليف 
آينده رشته های ورزشی مشخص نيست، ليگ فوتبال بلاروس کماکان 
طبق برنامه برگزار می شود. با اين تفاوت که بسياری از هواداران فوتبال در 
اين کشور به دليل ترس از کرونا برای تشويق تيم محبوب خود به ورزشگاه 
نمی روند، تا جايی که در نيمه نهايی جام حذفی بلاروس، مسئولان فوتبال 
اين کشور ماکت هايی از هوادارانی که بليت خريده بودند، اما به ورزشگاه 
نيامدند را روی صندلی ها قرار دادند. اين ابتکار جالب مورد استقبال باشگاه 
مونشن گلادباخ قرار گرفته است. از آنجا که گفته می شود ادامه بازی های 
ليگ های اروپايی بدون حضور تماش��اگر خواهد بود، اين باشگاه آلمانی 
ماکت هايی از هوادارانش را ساخته تا خالی بودن ورزشگاه گلادباخ را پر 
کنند. بعيد نيست که ساير تيم های بوندس ليگايی و حتی ساير تيم های 

اروپايی نيز از طرح هواداران ماکتی استقبال کنند.

مصطفی هاشمی   طبا

 رئيس سابق کميته ملی المپيک 

تعویقالمپیکخوشحالکنندهبود

عقبافتادنالمپیکانگیزهامرابیشترکرد
ملي پوشان کشتي      خبر
اي��ران روزه��اي 
خاصي را تجربه  مي کنند؛ تمرين دور از خانه کشتي 
و با مراقبت از راه دور مربيان اتفاقي است که شايد 
ديگر براي هيچ کشتي گيري تکرار نشود. عليرضا 
نجاتی، فرنگي کار 6۰ کيلوگرم کشورمان يکي از اين 
کشتي گيران است که تمريناتش را در قم پيگيري 
مي کند. نجاتي در گفت و گويي کوتاه به تسنيم گفت: 
»اينطور که می گويند وضعيت کنترل بيماری کرونا 
در قم بهتر از گذشته شده است. من هم يک سالن 
پيدا کرده ام که گاهی اوقات می توانم آنجا به تنهايی 

تمرين کنم. برايم واقعاً فرقی نمی کند المپيک چه 
زمانی برگزار ش��ود. بايد تا اتمام اين بيماری صبر 
کنيم تا بتوانيم به اردوی تيم ملی برويم و با حضور در 
تورنمنت ها و مسابقات مختلف باتجربه تر از قبل 
شويم. با عقب افتادن يک س��اله المپيک انگيزه ام 
بيشتر از قبل ش��ده اس��ت. البته ظاهراً بايد براي 
مسابقات انتخابي آماده شويم و همين موضوع باعث 
آمادگي بيشترمان مي شود. سال گذشته برای من 
سال خيلی خوبی بود و توانس��تم مدال جهانی و 
سهميه المپيک را بگيرم. ان ش��اءالله که با تلاش 

بيشتر بتوانم به نتايج بهتری برسم.«

 ليگ برتر بسکتبال هم پس از کش 
فريدون حسن

      بازتاب
و قوس هاي فراوان سرانجام در برابر 
ويروس کرونا دست ها را به علامت 
تسليم بالا برد. فدراسيون بسکتبال با انتشار اطلاعيه اي رسماً اعلام 
کرد که ليگ برتر مردان بسکتبال کشور بدون مشخص شدن قهرمان 
به کار خود پايان داده اس��ت. بعد از اينکه فدراسيون واليبال اواسط 
اسفند ماه گذشته و در شروع بحران گسترش ويروس کرونا رقابت هاي 
باشگاهي و ليگ برتر را تعطيل کرد، ديروز فدراسيون بسکتبال هم به 
اين نتيجه رسيد و پايان رقابت هاي ليگ برتر اين رشته را اعلام کرد. 
در اين اطلاعيه با اشاره به اهميت حفظ سلامت و جان ورزشکاران، 
کادر فني تيم ها، داوران و مسئولان برگزاري مسابقات آمده است: »با 
توجه به گس��ترش ش��يوع ويروس کرونا و ضرورت حفظ سلامت 
ورزش��کاران، مربيان، کادر فنی، داوران و عوام��ل اجرايی برگزاری 
مس��ابقات ليگ برتر و رف��ع نگرانی خانواده ورزش��کاران و س��اير 
دست اندرکاران، فدراس��يون بس��کتبال ضمن اخذ نقطه  نظرات 

باش��گاه های حاضر در مرحله پلی آف ليگ برتر بسکتبال کشور با 
عنايت به نامشخص بودن پيش بينی زمان خروج از بحران ويروس 
کرونا و تبعيت از دستورالعمل های ستاد ملی مبارزه با کرونا در ورزش، 
با لحاظ حفظ رده بندی تيم های باشگاهی در پايان مرحله گروهی و 
عدم اعلام قهرمان ليگ فصل حاضر، تصميم به اتمام ليگ برتر فصل 
مس��ابقاتی 99-98 گرفت.« اما پايان ليگ برتر و اعلام آن از سوي 
فدراسيون تنها مسئله بسکتبال نيست. بسکتبال ايران طي ماه هاي 
آينده چند رقابت مهم بين المللي را پيش رو دارد که فدراسيون بايد 
براي آنها برنامه ريزي کند. طرح و برنامه اي که بايد مطابق با نظر فيبا 
و کنفدراسيون بسکتبال آسيا باش��د. در ادامه اطلاعيه فدراسيون 
بسکتبال در اين خصوص آمده است: »در صورت اعلام تقويم برگزاری 
مسابقات باشگاهی غرب آسيا و قهرمانی باشگاه های آسيا از سوی 
فيبا  آس��يا، تصميم گيری درباره چگونگی اعلام حض��ور نماينده 
باشگاه های ايران در مسابقات فوق با اطلاع مديران عامل باشگاه های 

هشت تيم ليگ برتر در فصل مسابقاتی 99-98 انجام خواهد شد.«

لیگبرتربسکتبال
بدونقهرمانتمامشد

نجم��ه خدمتي      چهره
بدون ترديد يکي 
از اصلي تري��ن اميدهاي م��دال آوري ايران در 
المپي��ک توکيو خواهد ب��ود. بان��وي تيرانداز 

کشورمان که ارديبهشت ماه سال گذشته اولين 
س��هميه ايران در المپيک را به دس��ت آورد از 
فرصت پيش آمده بابت تعويق اين مس��ابقات 
براي آمادگي بيشتر اس��تفاده مي کند. او اين 
مس��ئله را به فال نيک گرفت و به خبرگزاري 
فارس گف��ت: »المپيک فقط ب��ه خاطر جنگ 
جهانی لغو شده بود، اما حالا به خاطر ويروس 
کرونا به تعويق افتاده است. ما اين موضوع را به 
فال نيک می گيريم تا بتوانيم سطح آمادگی مان 
را بالا ببريم. البته از تعويق بازی ها ناراحت شدم، 
اما از طرفی هم خوشحالم، چون کمبود فشنگ 
داشتيم و اعزام های ما به خاطر اين موضوع لغو  
می ش��د. حالا فرصت داريم تا بتوانيم بيش��تر 
تمري��ن کني��م. م��ا تمرين��ات را ب��ه صورت 
غيرحضوری و در خانه انجام می دهيم و 
نتايج را هم برای مربی می فرس��تيم. 
البته تمرينات ما با دستگاه شبيه ساز به 
صورت خشک انجام و نتايج در لپ تاپ به ما 
نشان داده می شود. قبل از تعويق المپيک 
ه��ر روز تمري��ن می کردي��م، ام��ا بعد از 
تعطيلات نوروز تمرينات يک روز در ميان 
انجام می شود. در فضاهای مجازی می بينم 
که بقيه بچه ها هم تمرينات ش��ان را در خانه 

پيگيری می کنند.«

ميخواهندرويکروناراکمکنند
فوتباليهاتاریالآخرشانراميخواهندنگاهي به تمرينات مجازي و جالب توجه برخي تيم هاي فوتبال ليگ برتري براي حفظ آمادگي بازيکنان

خيلی وقت اس��ت منتظريم تا ش��ايد آن خبری که هفته هاست انتظار 
شنيدنش را داريم منتشر شود، ولی با مواضعی که آقايان گرفته اند حسرت 

کاهش دستمزدها در فوتبال ايران به دلمان خواهد ماند.
در دو ماهی که کرونا امان همه را بريده و تقريباً کل دنيا را درگير کرده، روزی 
نبوده که خبر نوع دوستی ورزشکاران و به ويژه ستاره های فوتبال را نشنويم. 
يک نفر مبلغی را به بيمارستان ها می دهد، يکی ديگر اقلام بهداشتی تهيه 
می کند و چند باشگاه هم امکانات شان را در اختيار بهداشت و درمان قرار 
می  دهند. خلاصه هر کسی با توجه به توانايی های خود گوشه ای از کار را 
گرفته و نقطه اشتراک همه آنها نيز رضايت شان از کاهش دستمزدهاست.

اين روزها که کسب و کارها خوابيده و آمار بيکاران در جهان رو به افزايش است، 
فيفا و حتی  ای اف سی دستورالعمل کاهش دستمزد مربيان و فوتباليست ها 
را صادر کرده اند تا از اين طريق هم در هزينه باشگاه ها صرفه جويی شود و هم 
نيازی به تعديل نيرو و اخراج کارکنان نباشد. اين شرايط برای همه باشگاه  
يکسان اس��ت و آنها اين اجازه را دارند که با توجه به خسارت های اقتصادی 
خود و با توافق بازيکنان رقم کاهش دستمزدها را تعيين کنند. بر همين اساس 
بسياری از باشگاه های مطرح دنيا از جمله بارسلونا و بايرن مونيخ با نظر مساعد 
اعضای تيم از اين قانون پيروی کردند و نکته جالب اينکه ليونل مسی و مانوئل 
نوير، کاپيتان های بارسا و بايرن از حاميان اين قانون بودند و اجرای آن را راهی 

برای کمک به اقتصاد عنوان کردند.
اما اين بار هم مستطيل سبز ما ساز ناکوک زد تا همچنان خبری از کاهش 
رقم دستمزدها نباشد! جدا از اينکه زمان زيادی گذشته و نسبت به بقيه 
کشورها تأخير زيادی داشته ايم، از گوش��ه و کنار نيز شنيده می شود که 
فوتباليست های وطنی به جد مخالف کاهش دستمزدهای ميلياردی شان 
هستند، حتی يکی از نشريات ورزش��ی اعلام کرده پيشنهاد کاهش ۴۰ 
درصدی مطرح شده از سوی مسئولان فوتبال با موضع گيری شديد تيم ها 
مواجه شده است. البته زياد هم نبايد از اين مخالفت تعجب کرد؛ آنها همان 
بازيکنانی هستند که از بی دروپيکری فوتبال ايران به همه جا رسيده اند و 

يک شبه رقم قراردادشان چند ميلياردی شده است.
علاوه بر اين مديران اين باشگاه های دولتی هم خود از مخالفان اجرای اين 
طرح هستند و اخيراً نيز يکی از مديران باش��گاه های پرطرفدار در برنامه 
تلويزيونی به اين مسئله اشاره داشته اس��ت. متأسفانه روحيه طلبکاری 
بسياری از مديران و فوتباليست های ما به قدری بالا رفته که در اين روزهای 
سخت کرونايی حاضر نيستند بخشی از دستمزدهای شان را ببخشند. اين 
در حالی است که بزرگ ترين باشگاه های خصوصی اين مسير را رفته اند، 
چراکه آنها مثل تيم های ايرانی دست شان در جيب دولت نيست که هر زمان 
اراده کنند، بدهی های سرسام آورشان پرداخت شود. بارسا، بايرن و سايرين 
اگر نجومی خرج می کنند، نجومی هم درآمدزايی دارند و کاملًا خودکفا 
هستند. سکوت وزارت ورزش، فدراسيون فوتبال و سازمان ليگ در قبال 

اين موضوع به سود فوتبالی ها تمام خواهد شد. 
اما حالا در شرايطی که بسياری از هموطنانمان به خاطر شيوع کرونا دچار 
چالش های معيشتی شده اند، هيچ کدام از تيم های محبوب شان حاضر به 
کاهش دستمزدها حداقل برای همدردی با مردم نيستند. جالب است بدانيد 
که تيم الهلال عربستان با آن همه دلارهای نفتی، دستمزد بازيکنانش را ۵۰ 
درصد کاهش داده و جالب تر اينکه اعضا و بازيکنان اين تيم هم برای انجام 

مسئوليت اجتماعی خود اين موضوع را پذيرفته  و از آن حمايت کرده اند.
يک جای کار می لنگد؛ شايد ما بازيکنان فوتبالمان را در اين سال ها بيش از 
حد بزرگ کرده ايم و بيش از اندازه به آنها بها داده ايم. شايد فوتباليست های 
ما خيال می کنند با زدن يک گل، انتش��ار يک پست جنجالی يا يک لايو 
اينستاگرامی دنيا را فتح کرده اند يا اينکه خوب می دانند بودجه تيم از کجا 
می آيد و به هر شکل به دستمزدشان می رسند. از قديم گفته اند انسان ها را 
بايد در شرايط سخت شناخت؛ ما ديگر عادت کرده ايم به غيبت سلبريتی ها 
و فوتباليست های پرمدعا در روزهای سخت. کسی چه می داند شايد مسی، 
نوير و بقيه اشتباه می کنند و حق با ستاره های ماست. بالاخره فوتبال ايران 

تافته جدا بافته است و بايد تفاوتش با ديگر کشورها عيان باشد.

تأکيد به ادامه رقابت های فوتبال باشگاهی بعد از کرونا
نتایجبایددرزمینبازیرقمبخورد

شايد کمتر کسی تصورش را می کرد که مهمان ناخوانده ووهان چين اينگونه 
دنيا را به چالش بکشد. اين بدون شک اصلی ترين دليل تعلل در تعطيلی 
بسياری از رقابت های ورزشی بود، اما شيوع گسترده کرونا در اندک زمانی 
کوتاه در سراسر دنيا نگاه ها را تغيير و رأی به تعطيلی تمام رقابت های ورزشی 
از جمله مسابقات فوتبال داد که تا پيش از آن تصور  می شد برگزاری آنها پشت 
درهای بسته چاره گشاست.  سرعت بالا رفتن تعداد مبتلايان به کوويد19 در 
دنيا دليل خوبی بود تا مسئولان برگزار کننده رقابت های ورزشی را به فکر 
تعطيلی مسابقات و تعويق طولانی مدت آن بيندازد. در همين راستا بارها و 
بارها گفته شد که فيفا به دنبال راهی برای مشخص کردن قهرمان ليگ ها 
بدون رسيدن به خط پايان است. حال آنکه دنيا در اين شرايط متفق القول 

خواهان برگزاری ادامه رقابت ها بعد از پايان کروناست.
    

البته يوفا از همان ابتدا هم با نيمه کاره ماندن رقابت های ليگ باش��گاهی 
مخالف بود، به طوری که در آخرين روزهای س��ال 98 الکساندر چفرين، 
رئيس يوف��ا هرگونه تصميم گيری از س��وی اين نه��اد در خصوص پايان 
ليگ های اروپايی بدون برگزاری ادامه بازی ه��ا را رد کرد: »دو بار اخباری 
جعلی در خصوص اينکه يوفا به سازمان ليگ های مختلف توصيه کرده که 
مسابقات شان را تمام و تيمی را که صدرنشين بوده به عنوان قهرمان اين فصل 
معرفی کنند، ديده و شنيده ام. اين اخبار درست نيست، هدف ما پايان دادن 
به ليگ ها بوده و چيزی شبيه به اين راه حل را به هيچ اتحاديه يا ليگی توصيه 
نکرده و نمی کنيم.« در همين راستا بسياری نيز چون لوئيس روبياليس، 
رئيس فدراسيون اسپانيا مانند رئيس يوفا معرفی قهرمان ليگ ها در پايان 
رقابت ها را عادلانه می دانستند: »نمی توانم تضمين کنم رقابت ها آنگونه که 
برخی ريسک کردند و گفتند قبل از ۳۰ ژوئن تمام می شود، پايان خواهد 

يافت يا خير، اما عادلانه نيست مسابقات با رتبه بندی فعلی پايان يابد.«
    

اتحاديه فوتبال اروپا که همواره نظرش ادامه رقابت های ليگ بود، سرانجام 
در هفته دوم فروردين ماه تصميم گرفت برای برگزاری بازی های باقی مانده 
ليگ های اروپاي��ی و ليگ قهرمانان، ديدارهای مل��ی را لغو کند. يوفا طی 
جلس��ه ای با ۵۵ عضو خود به اين نتيجه رس��يد که ليگ ه��ای داخلی و 
رقابت های اروپايی به پايان برسند، البته پشت درهای بسته، حتی فينال 
ليگ قهرمانان. همچنين يوفا شروع دوباره ليگ ها در ماه آوريل و می  را بعيد 
دانست و احتمال داد که تيم ها از می  تمرينات خود را آغاز کنند. هرچند که 
باز هم همه چيز بستگی به پيشرفت و فراگيری کرونا دارد، اما طبق توافقات 

مسابقات احتمالاً تابستان ادامه خواهد يافت.
    

با وجود اين بلاتکليفی کشورهای بسياری را به سطوح آورد و بلژيک را بر آن 
داشت تا با معرفی کلوب بروژ، ليگ دسته اول اين کشور را رسماً مختومه 
اعلام کند. بلژيک، اولين ليگ اروپايی است که در پی شيوع ويروس کرونا 
قهرمان خود را قبل از رسيدن به نقطه پايان معرفی کرد. تصميمی که به 
مزاج يوفا که تأکيد داشت قهرمانان اين فصل از رقابت های فوتبال باشگاهی 
دنيا نيز کمافی السابق بايد در زمين مسابقه مشخص شوند خوش نيامد، به 
طوری که طی بيانيه  ای، هشداری جدی در اين راستا داد: »هيچ گزينه ای 
نمی تواند منجر به پايان رساندن فصل شود. مختومه اعلام کردن مسابقات 
بايد آخرين راه حل باش��د. اطمينان داريم که فوتب��ال در ماه های آينده 
می تواند دوباره با شرايطی که توسط مسئولان دولتی ديکته خواهد شد، 
شروع شود و هر تصميمی برای مختومه اعلام کردن مسابقات داخلی در 
اين مرحله عجولانه و غيرموجه است. اين از اهميت ويژه ای برخوردار است 
که حتی يک اتفاق مختل کننده مانند اين بيماری همه گير، مانع مشخص 

شدن نتيجه مسابقات در زمين نشود.«
    

اگرچه فيفا در اين خصوص مانند يوفا موضع گيری های شفاف و سفت و 
سختی نداشته، اما طی روزهای گذشته به اين نتيجه رسيده که رقابت ها 
بعد از پايان کرونا از س��ر گرفته ش��وند، به طوری که اينفانتينو، رئيس 
سوئيسی فيفا صراحتاً از آغاز دوباره رقابت های فوتبال در جهان پس از 
موافقت کشورهای مختلف خبر داد: »سلامتی مردم از همه چيز مهم تر 
است و تا خطر رفع نشود هيچ مسابقه ای برگزار نمی شود، اما زمانی که 
دولت ها به ما بگويند مشکلی برای برگزاری بازی ها وجود ندارد مسابقات 
را از سر می گيريم.« بعد از تأکيد اينفانتينو به برگزاری رقابت ها، آن هم 
پس از پايان کرونا بود که خبر رسيد مسئولان فوتبال بلژيک نيز قصد 
دارند برای جلوگيری از نقره داغ ش��دن احتمالی از سوی يوفا يا فيفا از 
تصميم خود مبنی بر مختومه اعلام کردن ژوپيلرليگ عقب نشينی کنند. 
هرچند که تصميم گيری جديد در اين رابطه پنجم ارديبهشت در مجمع 

فوتبال اين کشور انجام خواهد شد.

فرصتطلایییکسالهبرایبسکتبالباویلچر
عباس آقاکوچکی، سرمربی تيم ملی بس��کتبال با ويلچر مردان فرصت 
يک ساله ايجاد شده را مثبت ارزيابی کرد: »بعد از بحران غيبت در توکيو 
با اس��ترس کمبود زمان برای تمرين مناسب و کافی مواجه شديم. اينها 
نکات منفی در ارتباط با تيم ملی بسکتبال با ويلچر بود که حالا با تعويق 
پارالمپيک، کاملًا از بين می رود. تعويق يک س��اله بازی های پارالمپيک 
فرصت طلايی برای تيم به حساب می آيد. با تغيير زمان برگزاری بازی ها، 
اين فرصت را داريم که با لحاظ کردن ش��رايط ليگ داخلی و اروپايی که 
لژيونرهايمان در آن فعال هستند و رصد چگونگی حضور بازيکنان در آنها، 

برنامه ريزی کاملی برای تيم ملی و نحوه آماده سازی آن داشته باشيم.«

تمریندرخانهباریبههرجهتاست
فريبرز عسگری، سرمربی تيم ملی تکواندو معتقد است خيلی نمی توان 
روی تأثير تمرين ملی پوش��ان در خانه برای حفظ آمادگی حساب کرد: 
»تمرين در خانه با تمرين داخل اردو تيم ملی متفاوت است و فاصله زيادی 
با آن چيزی که ما می خواهيم، دارد. اين مدل تمرين باری به هر جهت است 
و جدی نيست. شرايط بحرانی و خطرناک بيماری کرونا برای همه دنياست 
و فقط برای ما نيس��ت و چاره ای نداريم. نبايد با ش��رايط به وجود آمده، 
بجنگيم. بايد با اين شرايط پيش برويم، آن را مديريت کنيم تا زمان بندی 

اعلام شود، بعد از آن همه چيز به حالت عادی برمی گردد.«


